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 شوراي امنيت ملي به توافق ورود كند 
نيازي به بررسي مجلس نيست

اگ�ر ش�ورا در خص�وص بررس�ي مس�ئله 
هس�ته اي ورود كن�د و م�ورد تأيي�د رهبر 
معظم انقلاب قرار گي�رد، آن موقع ضرورتي 
به ورود مجلس به بررس�ي موضوع نيس�ت. 
به گزارش »فارس«، محمدرض��ا باهنر  با بيان 
اين مطلب گفت: نظر ما اين بود كه اين مسئله از 
سوي دولت به صورت لايحه ارائه شود كه امروز 

در حال پيگيري اين موضوع هستيم البته آقايان ظريف و صالحي گزارش هايي 
را به مجلس ارائه كردند كه در واقع به معناي ارائه لايحه از سوي دولت نيست. 
باهنر با تأكيد بر اينكه برداشتن تحريم ها تحولاتي را در كشور ايجاد مي كند، 
اظهار كرد: اگر كش��وري نخواهد در ايران س��رمايه گذاري كند و مش��اركت 
اقتصادي داش��ته باش��د، ما كاري نمي توانيم بكنيم، اما در رابطه با مبادلات 
اقتصادي رفتارهاي خصمانه برخي كشورها را از ياد نخواهيم برد و اگر قرار باشد 
برخي شيطنت هاي گذشته را ادامه دهند، رفتارهايي در خور شأن آنها خواهيم 
داشت. نايب رئيس مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه صداي مجلس شوراي 
اسلامي نه افراط است و نه تفريط گفت: اينكه اخيراً كريم قدوسي مي گويد خط 
قرمز ما اصلاح طلبان است، از ناحيه حزب يا گروه خودش گفته است ولي بايد 
بگويم اصلاح طلبان براي نظام خط قرمز نيستند بلكه فتنه و انحراف براي نظام 
خط قرمز است. دبيركل جبهه پيروان خط امام)ره( و رهبري عنوان كرد: اينكه 
كسي بخواهد اصلاح طلبان را با چوب فتنه براند، انصاف نيست و ظلم است و 
من اين مسئله را قبول ندارم. به عنوان مثال من در مجلس هشتم مي گفتم ما در 

مجلس اصلاح طلب داريم، اما فتنه گر و حامي فتنه نداريم. 
باهنر در خصوص ساز و كار تعيين تركيب كميسيون ويژه بررسي توافق برجام 
اظهار كرد: در خصوص انتخاب و تأسيس يك كميسيون ويژه براي موضوع توافق 
هسته اي عده اي مخالف و عده اي موافق بودند، اما معناي تأسيس كميسيون ويژه 
اين است كه مجلس مي خواهد به طور جدي موضوع توافق را رسيدگي كند. وي 
افزود: كميسيون امنيت ملي و برخي ديگر از كميسيون ها مخالف تأسيس اين 
كميسيون ويژه بودند و مي گفتند اين كار ويژه ما بوده است ولي ما در آئين نامه 
مجلس تأسيس چنين كميسيوني را داريم و مجلس مي تواند در هر شرايط خاصي 
يك كميسيون را تأسيس كند. بنابراين ما ناچار از تشكيل كميسيون ويژه براي 
بررسي مسئله هسته اي هستيم. دبيركل جامعه مهندسين ادامه داد: البته امروز 
بحث بر سر اين است كه دولت بايد در خصوص توافق هسته اي لايحه اي به مجلس 
تقديم كند كه ما فعلًا در حال پيگيري اين موضوع هس��تيم. باهنر با بيان اينكه 
بررسي سوري و فرماليته مسئله هس��ته اي در مجلس صحت ندارد، گفت: ما با 
شوراي عالي امنيت ملي بررسي اين موضوع را هماهنگ مي كنيم و سياست اصولي 

و راهبردي ما اين است كه اين مقوله نبايد موجب اختلاف در مجلس شود. 
وي تصريح كرد: ما تلاش مي كنيم در كميس��يون ويژه بررسي توافق برجام 
كساني انتخاب شوند كه آگاه، عالم و متخصص باشند. افرادي كه در كميسيون 
امنيت ملي، قضاي��ي، انرژي و برنام��ه و بودجه هس��تند مي توانند عضو اين 
كميسيون شوند و همچنين از همه فراكسيون هاي مجلس نيز مي توان براي 
اين كميسيون عضوگيري كرد. دبيركل جامعه مهندسين با اشاره به تفاهم بر 
سر تركيب اعضاي كميسيون ويژه گفت: اينكه به تفاهم مي رسيم يا خير، كار 
سختي است. چند روز پيش يك جلسه با حضور لاريجاني و حدادعادل داشتيم 
تا بررسي كنيم چطور بايد اين مسئله را مديريت كرد. البته قرار نيست ما يك 

تصميم بگيريم و آن را به نمايندگان مجلس تحميل كنيم.

   برجام به كجا مي رسد
روزنامه كيهان در سرمقاله ديروز خود به نقد و بررسي 
مسائل حقوقي »برجام« پرداخته و بخش هايي از آن 
را برخلاف امنيت مل��ي عنوان كرده اس��ت. در اين 
نوشتار با اشاره به سخنان رئيس جمهور به پيروزي سه بر دو در اين مذاكرات 
آمده است: اين حرف يك نتيجه منطقي در پي دارد كه ما در مذاكرات چندين 
ساله هس��ته اي، نهايتاً پذيرفته ايم كه به اندازه دو گل بدهكار شده ايم، اما به 

اصطلاح آن سه گل كه زده ايم نياز به اثبات دارد. 
در اين يادداشت آمده است: در نهايت و مستند به قطعنامه ۲۲۳۱ پرونده ايران 
تا ۱۰ س��ال ديگر يا هر زماني كه آژانس تأييد كند هيچ گونه فعاليت اتمي اعلام 
نشده اي در ايران وجود ندارد، در دستور كار شوراي امنيت باقي خواهد ماند؛ آيا 
با اين تفاصيل هنوز هم مي توان مدعي بود كه ما فصل هفتمي نيس��تيم؟ بدتر 
از همه اينكه، جمهوري اسلامي ايران هيچ گاه ش��ش قطعنامه پيشين شوراي 
امنيت را نپذيرفته و با اعت��راض زباني و اقدامات عملي مف��اد آن را نقض كرده، 
چراكه به درستي آنها را ظالمانه و غيرحقوقي برمي شمرده است؛ اما اظهارات تيم 
مذاكره كننده به گونه اي است كه قطعنامه ۲۲۳۱ را پذيرفته و با ابراز خوشحالي 
نسبت به صدور آن، گويي به استقبال بررسي برنامه هسته اي ايران ذيل فصل هفتم 
و توسط ش��وراي امنيت رفته اند. روزنامه كيهان معتقد است: ايران با اعتراض به 
شش قطعنامه پيشين سازمان ملل، هيچ گاه اين اعمال حقوقي يكجانبه را نپذيرفته 
و مانع از تثبيت آنها شده است و ادبيات تيم محترم مذاكره كننده در استقبال از 
قطعنامه ۲۲۳۱ باعث شده است كه عملًا اين قطعنامه عليه ايران تثبيت شود و 

تنها راه باقي مانده، رد كامل آن توسط مجلس شوراي اسلامي باشد. 
    

   كي بود، كي بود من نبودم
سعيد ليلاز طي يادداشتي در بخش اقتصادي روزنامه 
شرق به مطالبي پرداخته است كه تا قبل از اين از زبان 
كس��اني جاري مي ش��د كه از س��وي اصلاح طلبان به 
دلواپسي و زير پا گذاش��تن منافع ملي متهم مي ش��دند. در اين مطلب با عنوان 
ضيافت اقتصادي به پايان رسيد، آمده است: براي مشخص كردن شرايط اقتصاد 
ايران در روزهاي پس از تحريم بايد به چند سؤال اساسي پاسخ دهيم: نخست اينكه 
آيا واقعاً مشكلات اقتصاد ايران ناشي از تحريم هاست و دوم اينكه اگر تحريم سهم 
دارد، چه ميزان از مشكلات امروز از طريق تحريم ها به وجود آمده است؟ دور اصلي 
تحريم ها از اواخر س��ال ۱۳٩۱ آغاز شد. اين به اين معناس��ت كه ما بايد بحران 

اقتصادي حاصل از تحريم ها را از سال ۱۳٩۲ در اقتصاد ايران مشاهده كنيم. 
اين فعال اصلاح طلب در مطلب خود آورده اس��ت: نه تنه��ا بحراني از اين زمان 
آغاز نشده كه حتي بخش قابل توجهي از افت شاخص هاي اقتصادي مربوط به 
سال هاي قبل است. در سال ۱۳٩۰ با توجه به فروش بسيار زياد نفت، بزرگ ترين 
درآمد ارزي تاريخ چند دهه اخير كشور به دست آمد. ما در اين سال بيش از ۱٤٦ 
ميليارد دلار درآمد داشتيم كه ۱۲۰ ميليارد آن از طريق فروش نفت تأمين شد. 
قاعدتاً تحريم بايد بيشترين تأثير خود را بر صادرات و واردات بگذارد كه هيچ يك 
از اينها در سال ۱۳٩۰ قابل مشاهده نيس��ت. با توجه به تجربه ركود تورمي به  
وجودآمده در اقتصاد ايران كه نمونه آن تنها در دو كشور ونزوئلا و زيمبابوه وجود 
دارد، راه حل هاي پيش روي دولت به شدت سخت و محدود است. جامعه ديگر 
كشش تصميمات تورم زاي اقتصادي را ندارد و از اين رو تنها بايد تلاش كنيم با 
استفاده از فضايي كه پس از تحريم ها به وجود آمده، از امكان رشد اقتصادي آن 
استفاده كرده و البته براي بازگشت به روزهاي اوج برنامه ريزي كنيم. ايام ضيافت 

اقتصادي به پايان رسيده و حالا وقت تصميمات دشوار است. 
ليلاز در حالي اظهار مي دارد كه مسائل يك شبه حل نمي شود و كسي هم چنين 
گماني ندارد! كه نگاهي گذرا به اظهارات وي و همقطارانش طي دو سال گذشته 
به وضوح نش��ان مي دهد كه جريان سياس��ي خاص چگونه بدون آنكه به مسئله 
»س��رخوردگي افكار عمومي« فكر كند، پروژه پمپاژ مطالب��ات عجيب و غريب 
به ساحت جامعه و وعده هايي كه قرار بود يك شبه محقق شوند را كليد زد، به پيش 
برد و اكنون نيز گويا قصد به هم ريختن كاف��ه و بيان »من نبودم« را دارد. چگونه 
است كه يك جريان سياسي كه دو سال قبل درباره توافقي كم دستاورد اينچنين 
محالاتي را به زبان آورد و طي دو س��ال گذشته دائماً خواس��تار برگزاري جشن 
هسته اي بوده، اكنون مدعي آن است كه پمپاژ مطالبات به جامعه كار غير بوده و 
حال كه توافق نهايي هم صورت گرفته نبايد منتظر تحقق مطالبات بود؟! به نظر 
مي رسد اين رشته سر دراز دارد و بايد همچنان منتظر اتفاقات تازه در عرصه توضيح 

اتفاقاتي بود كه در خصوص توافق اقتصادي به مردم داده مي شد.
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زمس��تان ٩٤ را مي توان با برگزاري دو انتخابات مهم مجلس ش��وراي اسلامي و مجلس 
خبرگان بهار ديگري براي كشور به شمار آورد كه بي شك تأثير بسزايي در تحولات آينده 

كشور ايفا خواهد كرد. 
سخن گفتن از اهميت اين دوره از انتخابات مجلس، براي برخي يادآور جملاتي است كه 
در همه انتخابات ها از رياست  جمهوري گرفته تا مجلس و شوراي شهر، بيان مي شود اما 
به دليل فضاي خاص سياسي شش سال گذشته كش��ور، موضوع انتخابات مجلس دهم، 
تفاوت هاي جدي اي با موارد گذش��ته دارد از جمله اين تفاوت هاي مهم مي توان به فعال 
ش��دن تندروهاي اصلاحات براي بازپس گيري كرس��ي هاي مجلس دهم در بسياري از 

استان ها و شهرستان هاي كشور اشاره داشت. 
اتفاقي كه هر روز ابعاد تازه تري هم به خود مي گيرد و تا آنجايي پيش رفته كه بسياري از 
دلسوزان انقلاب و نمايندگان مردم در مجلس را نگران كرده تا مبادا تندروهاي اصلاحات 
كه منافع و مصالح كشور را در گردنه هاي مختلف تاريخي به مخاطره انداخته  بار ديگر نهاد 
مهمي مانند مجلس را به دست بگيرد آن هم در شرايطي كه در بسياري از مراكز مهم نظير 
بخشداري، فرمانداري، استانداري استان هاي مختلف مانند تبريز، شيراز و اصفهان و ديگر 

استان هاي مهم نفوذ كرده و مشغول به فعاليت هاي حزبي است.
   سهم 60 درصدي اصلاح طلبان از استانداري ها و فرمانداري ها 

البته تلاش نخست جريان تندروي اصلاحات انتخاب فردي همسو در رأس وزارت كشور 
بود كه چنين هدفي محقق نشد و در مرحله بعد همانطور كه چهره ها و رسانه هاي وابسته 
به اين جريان تأكيد مي كنند تلاش شد تا س��كان هدايت استانداري ها و فرمانداري هاي 

كشور تا حد امكان در دست افرادي با سابقه اصلاح طلبي قرار بگيرد. 
اعتراف روزنامه اعتماد در مقاله اي چالش زا به همين موضوع اختصاص دارد، اين رس��انه 
با تأكيد بر آنكه ٦۰درصد فرماندارها به طيف اصلاحات وابستگي كامل دارند، اينگونه به 
وزارت كشور هجوم مي آورد: »ممكن است مثلًا ٦۰ درصد استانداران اصلاح طلب باشند، 
اما بخشنامه هاي صادر ش��ده كه به ضرر جريان اصلاح طلب بوده. دو بخشنامه يا دستور 
صادر شده كه طي آن، امكان بازگشت افراد بازنشسته اي كه گرايش اصلاح طلبانه داشته  
و با ۲۰ سال خدمت بازنشسته ش��ده اند، از بين رفته است. دوم ابلاغ شده كه افراد به  كار 
گرفته  شده بايد از بدنه  وزارت كشور باش��ند و نه از ديگر نهادها. بدنه  وزارت كشور را چه 

كساني تشكيل مي دهند؟ دو گروه مانده از نيروهاي احمدي نژادي كه به  وفور استخدام 
شده بودند و نيروهايي كه خاصيتي ندارند!« 

   اعتراض رئيس كميسيون آموزش مجلس به فعاليت انتخاباتي
بعضي از استانداران و فرمانداران 

نف��وذ و راهيابي بي حد و حص��ر تندروهاي اصلاحات ب��ه اين مراكز مهم در اس��تان ها و 
شهرس��تان ها به مرحله اي رس��يده كه هر روز حجم قابل توجهي از اخبار به اين موضوع 
اختصاص مي يابد؛ در يكي از آخرين اعتراضات مي توان به تذكر ش��فاهي محمدمهدي 
زاهدي، رئيس كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس ش��وراي اس��لامي در جلسه روز 
يك شنبه مجلس شوراي اسلامي اشاره كرد، وي در س��خناني هشدارآميز بيان كرد: در 
حال حاضر شاهد فعاليت هاي سياسي و انتخاباتي برخي فرمانداران و استانداران هستيم 
كه لازم اس��ت وزير كش��ور در اين زمينه ورود كند. به دليل همين هشدارهاي گسترده 
است كه معاون سياسي، امنيتي و اجتماعي يكي از استانداري ها تلاش مي كند به صورت 

غيرمس��تقيم چنين موضوعي را رد كند و فعاليت گسترده فتنه گران را غيرممكن بداند: 
»با توجه به نزديك شدن به زمان انتخابات هرگونه مشاركت و همراهي مديران دولتي در 
تبليغات انتخاباتي ممنوع است. هر اندازه شهرستان ها كوچك تر باشند تبليغات انتخاباتي 

در آنها زودتر آغاز مي شود كه به گونه اي ديد و بازديد است.«
البته بايد تأكيد كرد كه تمركز جريان اصلاح طلب روي استان هايي است كه بيشترين كرسي 
را در مجلس دارا هستند و مي توانند محل مناسبي براي تبليغات و تسويه حساب هاي سياسي 
قلمداد شوند. به عنوان نمونه يكي از استان هاي غربي كشور - تبريز- با ۱٩ كرسي مجلس طي 
سال هاي اخير مورد توجه اصلاح طلبان بوده است به شكلي كه طي دو سال اخير بسياري از 
مرتبطان با فتنه 88 به شهرستان هاي اين استان سفر داشته و جلسات انتخاباتي را ترتيب 
داده اند؛ چراكه رهبران اين جريان احساس مي كنند سرمايه گذاري روي چنين استان هايي 
هزينه نيس��ت و خروجي مناسبي خواهد داش��ت آن هم در شرايطي كه س��هم ويژه اي از 
تندروهاي مجلس ششم به واسطه فعاليت هاي نمايندگان تندروهايي بود كه از اين استان ها 

مجوز ورود به مجلس را پيدا كرده بودند. 
در اين ميان نبايد از فعاليت هاي قابل توجه اين جريان كه به واسطه نفوذ در مراكز مهمي 
نظير استانداري محقق شده است، غافل شد كه از مهم ترين آن مي توان مانع تراشي براي 
برگزاري جلسات و همايش هاي بصيرت افزايي كه عموماً با حضور جوانان انقلابي و متدين 
برگزار مي شود يا جلوگيري از تبليغات مذهبي در سطح شهر به بهانه هاي مختلف اشاره 

كرد كه با واكنش مردم آن مناطق هم مواجه شده است. 
به واقع بايد گفت بسياري از فعالان در فتنه 88 امروز توانسته اند با رويكردهاي به ظاهر 
اعتدالگرايانه در شهرستان ها مشغول به كار شوند كه مردمش در طول سال هاي پس از 
انقلاب اس��لامي همواره در خط انقلاب و امام و رهبري بوده و تصميم دارند در انتخابات 
پيش رو اجازه ندهند كه عناصر تندرو و فتنه گر بار ديگر مصدر امور را به دس��ت گرفته و 

فعاليت هاي خود عليه نظام اسلامي را از سر بگيرند. 
در چنين شرايطي همانگونه كه رئيس كميس��يون آموزش و تحقيقات در تذكر روز 
يك ش��نبه تأكيد كردند، انتظار مي رود وزارت كشور و مس��ئولان ذيربط اقدامات و 
تدابيري بينديش��ند كه جريان تندروي اصلاحات نتواند در دل خانه ملت شروع به 

فتنه گري عليه كشور كند.

تجديدنظرطلبان براي مجلس پوستين اعتدال مي پوشند

روباه را بدون عذرخواهي راه ندهيد
بازگشت تحريم كنندگان به ايران نبايد بدون هزينه باشد

پس از حص�ول جمع بن�دي مذاك�رات وين بود 
كه گويي اروپايي ه�ا از خواب بيدار ش�دند و با 
اش�تياقي عجي�ب براي توس�عه رواب�ط خود با 
جمهوري اسلامي، به س�مت ايران روانه شدند. 
توس�عه اي كه مي توان�د تغييرات گس�ترده اي 
را در وضعي�ت اقتصادي كشورهايش�ان ايجاد 
كند و اقتص�اد مريض اروپ�ا را ب�ا موقعيت هاي 
بي نظي�ري كه فرصت ه�اي س�رمايه گذاري در 
ايران ايجاد مي كند، بهبود دهد. درس�ت همين 
موضوع ب�ود كه باعث ش�د زم�ان بس�ياري از 
چانه زني ه�ا در مذاكرات اي�ران و 1+5 معطوف 
به س�هم گرفتن از اقتصاد كش�ورمان شود. اين 
روند تا آنجا ادامه پيدا كرد كه در طول مذاكرات 
لوران فابيوس وزير امور خارجه فرانسه نيز علناً 
عنوان كرد كه اميدوار است پس از حصول توافق 
س�هم خوبي از اقتصاد ايران عايدش�ان ش�ود. 
همين روند باعث ش��د كه بلافاصل��ه پس از حصول 
جمع بندي در وين و در حالي ك��ه هنوز چند ماهي 
تا اجرايي ش��دن توافق ميان ايران و گروه ۱+5 باقي 
مانده، گروه هاي ديپلماتيك زيادي چمدان خود را 
براي سفر به ايران ببندند و در صف ورود به كشورمان 
قرار بگيرند. در اين ميان آلمان، اولين كشوري بود كه 
هيئت اقتصادي خود را روانه ايران كرد و قرار اس��ت 
تا هيئت فرانسوي به سرپرستي لوران فابيوس وارد 
ايران شوند تا پس از مدت ها دوري از بازار ايران، زمينه 
احياي روابط تجاري را فراهم سازند. تيم سياسي و 
اقتصادي اتريش و ساير كشورها هم مهمانان بعدي 

ايران هستند. 
   اشتياق انگليسي ها براي بازار ايران

اما پس از جمع بندي مذاكرات هس��ته اي در وين، 
وزارت خارجه انگليس در مطلبي با موضوع پاس��خ 
به س��ؤالات متداول در م��ورد توافق هس��ته اي با 
ايران، علاوه بر تأكيد چن��د باره درباره عزم خود در 
بازگشايي سفارتخانه اش در تهران به موارد ديگري 

نيز اشاره كرد. 
براساس اين گزارش، وزارت خارجه انگليس درباره 
تبعات تجارت با ايران بع��د از توافق صورت گرفته 
نوش��ت: در صورت اج��راي تعهدات اي��ران، آنگاه 
دولت انگليس ني��ز به بخش مال��ي و تجاري براي 
اس��تفاده بردن از اين فرصت كمك مي كند. با اين 
حال دولت انگليس به كس��اني كه مايل به تجارت 
با ايران هس��تند و البته ش��امل تحريم هاي فعلي 

نمي شوند، كمك مي كند. همچنين فيليپ هاموند 
وزير امور خارجه انگليس در پارلمان اين كش��ور، 
ضمن ترغيب شركت هاي انگليس��ي براي ورود به 
بازار ايران، از اين ش��ركت ها خواس��ت كه تا پايان 
روند اجرايي لغو تحريم ها صبر و سپس خود را براي 

حضور مهيا كنند. 
   انگليس و مشكل بزرگ سفارت

اما در اين ميان به نظر مي رسد، به رغم ميل عجيب 
تجار انگليسي و سياسيون اين كشور براي برقراري 
ارتباط مجدد با ايران، اين كشور چالشي مهم در اين 
مسير دارد؛ چالشي كه مي تواند آنان را از رقباي خود 

بسيار عقب بيندازد. 
چالش��ي به نام نبود س��فارت در ايران. سفارتي كه 
هشتم آذر ماه سال ٩۰ پس از اعتراضات دانشجويي 
به خاطر نقش اين سفارتخانه در فتنه 88 به تعطيلي 
كشيده شد. درست پس از اين واقعه بود كه دولت 

انگليس فعاليت هاي س��فارت جمهوري اسلامي را 
در لندن نيز ب��ه حالت تعليق درآورد و زمينه س��از 
بروز مشكلات فراواني براي ايرانيان مقيم انگليس 
ش��د. همچنين پس از اين واقعه بود كه كشورهاي 
مس��تعمره انگليس نظير كان��ادا نيز به تأس��ي از 
س��ردمدار خود س��فارتخانه هاي خود در تهران را 
تعطيل كردن��د تا در اوج ش��كل گيري تحريم هاي 
ضدانساني غرب، جمهوري اس��لامي ايران را دچار 
انزوايي تحميلي كنند. اما حالا با گذشت بيش از دو 
سال از روي كار آمدن دولت يازدهم و در حالي كه 
به نظر مي رسد مسائل اختلافي ميان ايران و غرب 
در حال حل و فصل ش��دن است، خبرهاي مختلف 
حاكي از تلاش زياد بريتانيا براي بازگشايي سفارتش 
در تهران است. تلاش هايي كه اگرچه پاسخ مثبت 
دولت جمهوري اسلامي را نيز با خود به دنبال داشته 
اما به دلي��ل رفتارهاي خارج از ع��رف ديپلماتيك 

انگليس براي بازگشت به كشورمان، همچنان اين 
تلاش ها در سطح تغيير تابلو س��ردر سفارت باقي 
مانده و هيچ پيش��رفت ديگري حاصل نشده است. 
تابلويي كه پس از حوادث سال ٩۰، جاي خود را به 
تابلو سفارت سوئد داده بود. در همين ارتباط ديويد 
كامرون نخس��ت وزير انگليس در تماسي تلفني كه 
اخيراً با حسن روحاني داشته توافق جامع هسته اي 
را آغاز تازه اي در روابط دو كش��ور دانس��ت و گفت 
نسبت به بازگش��ايي سفارت انگلس��تان در تهران 

متعهد است. 
همچنين هاموند وزير خارجه اين كشور نيز پيرامون 
بازگشايي س��فارتخانه اين كش��ور در ايران گفت: 
بس��يار اميدوارم س��فارتخانه هاي ما پيش از پايان 
امس��ال)۲۰۱5( بازگشايي ش��ود. البته بازگشايي 
سفارتخانه ها مستلزم حل برخي مسائل فني است. 

وي به جزئيات بيشتر در اين زمينه اشاره نكرد. 

   مانور تبليغاتي براي بازگشت به ايران
اما در حالي كه انگليسي ها در تب بازگشت به ايران 
مي س��وزند، در اين ميان مانور تبليغاتي اين كشور 
براي بازگشت به تهران نيز خود جاي تأمل بسياري 
داشته اس��ت. انگليس عمده ترين محور تبليغاتي 
خود را در اين مسير حول دريافت خسارت از ايران 
قرار داده بود. اين ادعاي دول��ت انگليس در حالي 
بود كه ۳٦ سال پيش سفارت جمهوري اسلامي در 
لندن نيز با ضعف حفاظت از س��وي كشور ميزبان، 
هدف حمله تروريس��تي قرار گرف��ت اما جمهوري 
اس��لامي هيچ گاه در اين خص��وص ادعايي مطرح 
نكرد. نكته جالب تر نيز آن است كه همچنان برخي 
از حمله كنندگان به سفارت كشورمان در لندن كه 
در ارديبهش��ت س��ال ۱۳5٩ صورت گرفت، تحت 

حمايت دولت انگليس زندگي مي كنند. 
   لزوم عذرخواهي انگليس

اما امروز در حالي انگليس��ي ها مش��غول رايزني با 
مقامات كشورمان براي بازگش��ايي سفارتشان در 
تهران هس��تند كه به نظر مي رس��د آنان براي اين 
بازگشت نياز به چندين عذرخواهي رسمي از ملت 

ايران دارند. 
شايد نخستين عذرخواهي رسمي مربوط به همراهي 
دولت اين كش��ور در اعم��ال تحريم هاي اقتصادي 
س��خت عليه كش��ورمان بوده اس��ت. تحريم هايي 
كه به صورت مس��تقيم مردم را هدف ق��رار داده و 
خسارات جبران ناپذيري را متوجه كشورمان كرده 
است. در اين خصوص نبايد فراموش كرد كه طرح 
تحريم بانك مركزي ايران در اروپا، توسط نماينده 
انگليس در اتحاديه اروپا مطرح ش��د و س��پس به 

تصويب رسيد. 
عذرخواهي دوم، مربوط ب��ه نقش انگليس در فتنه 
سال 88 است. جايي كه س��فارت اين كشور عامل 
خط دهي به شورش هاي خياباني بود و حتي در اين 
ميان چندين كارمند اين س��فارتخانه نيز در تهران 

دستگير و محاكمه شدند. 
عذرخواهي س��وم، مربوط به تحريك كش��ورهاي 
مستعمره انگليس، نظير كانادا و استراليا براي بستن 
سفارتش��ان در تهران و ايجاد انزواي بيش��تر عليه 
كشورمان است. موضوعي كه بيان كننده خصومت 
ذاتي آنها با ايران است. و البته عذرخواهي هاي بسيار 
ديگري نيز وجود دارد كه شايد عمرشان به بلنداي 

تاريخ بريتانيا باشد.

    ديدگاه رئيس مركز تحقيقات 
اس�تراتژيك مجمع 
تشخيص مصلحت نظام گفت: بر  خلاف ديدگاه  
غرب، دولت ه�اي مرتجع منطق�ه و امريكا در 
تقسيم گروه هاي تروريستي به ميانه رو و افراطي 
كه بس�يار مضحك ب�وده، تروريس�ت ها با هر 

ديدگاهي تروريست هستند. 
به گزارش تسنيم، لوان جاگاريان سفير روسيه روز 
گذشته با علي اكبر ولايتي رئيس مركز تحقيقات 
اس��تراتژيك مجمع تش��خيص مصلحت نظام در 
تهران ديدار و در خصوص توس��عه روابط دوجانبه 
و به وي��ژه همكاري هاي منطق��ه اي بحث و تبادل 

نظر كرد. 
ولايت��ي در اين دي��دار ك��ه در مرك��ز تحقيقات 
اس��تراتژيك مجم��ع تش��خيص مصلح��ت نظام 
برگزار شد، با اشاره به اهميت و جايگاه منطقه اي 
و بين المللي دو كش��ور، ضرورت توجه به توس��عه 

روابط همه جانبه و بلندمدت را م��ورد تأكيد قرار 
داد و اظهار داشت: هر دو كشور داراي ظرفيت هاي 
فراوان و ارزش��مندي در منطقه و جهان هس��تند 
و مي توانند در حل و فصل مش��كلات منطقه اي و 
بين المللي همكاري هاي ج��دي اي را برنامه ريزي 

و اجرا كنند. 
وي ادام��ه داد: البته بر خلاف برخ��ي ديدگاه هاي 
دولت هاي غربي، دولت هاي مرتجع منطقه و امريكا 
در تقسيم گروه هاي تروريستي به ميانه رو و افراطي 
كه بسيار مضحك بوده، تروريست با هر ديدگاهي 
تروريس��ت بوده و تفاوتي ميان آنان وجود ندارد و 
اين تقسيم بندي تنها بهانه اي براي مبارزه ظاهري 
با يك گروه در عين حماي��ت از ديگر گروه ها براي 
ادامه حيات و فعاليت شيطاني گروه هاي افراطي و 

تكفيري در منطقه است. 
رئيس مركز تحقيقات استراتژيك مجمع تشخيص 
مصلحت نظام افزود: معتقديم علاوه بر داعش كه 

مورد حمايت اسرائيل، امريكا و برخي كشورهاي 
منطقه است، بايد با هرگونه افراط گرايي و هر نوع 
گروه هاي تروريس��تي مبارزه كرد و با تقسيم آنان 
نمي توان بهانه اي براي مبارزه ب��ا يك گروه ايجاد 
و گروه ديگري را از دستور كار مبارزه خارج كرد و 

بلكه مورد حمايت قرار داد. 
ولايتي به حضور جمهوري اسلامي ايران و روسيه 
در برخي كش��ورهاي منطقه اش��اره كرد و گفت: 

همكاري با عراق و س��وريه بر اس��اس درخواست 
دولت هاي مستقر و قانوني بوده و اين در حالي است 
كه برخي كش��ورهاي مرتجع منطق��ه بدون هيچ 
دليل و مجوزي نس��بت به آموزش، تجهيز و اعزام 
گروه هاي تروريستي كه امروز شاهديم از بيش از 
٧۰ كش��ور هس��تند، در امور داخلي اين كشورها 
مداخله كرده و ملت مظلوم س��وريه، عراق و يمن 
را به خاك و خون مي كش��ند. بايد براي مبارزه با 
مصاديق مختلف تروريسم در منطقه چاره انديشي 

كرد و جديت لازم را به كار برد. 
وي در ادام��ه تصريح ك��رد: ام��روز رئيس جمهور 
قانوني س��وريه حتم��اً توانمندتر از گذش��ته و با 
تأكيد بر مواضع محور مقاومت حضور دارد و اغلب 
كش��ورهايي كه در ژنو يك، ۲ و... حضور داشتند، 
به جاي راه حل سياس��ي مناقشات از تروريست ها 
حمايت كرده اند و اگر ب��ه همان روش و رويه خود 
ادامه دهن��د، نمي توان انتظار ج��دي در مبارزه با 

داعش و گروه هاي افراطي را شاهد بود و با شكست 
مواجه خواهد شد. 

رئيس مركز تحقيقات استراتژيك مجمع تشخيص 
مصلحت نظام ظرفيت ها و منافع دو كشور را براي 
توسعه هرچه بيش��تر روابط مورد تأكيد قرار داد 
و افزود: ايران و روس��يه زمينه هاي فراواني براي 
توس��عه همكاري ه��اي بلندم��دت و همه جانبه 
دارند و بنده هم در ديدار با رئيس جمهور روسيه 
در اين زمين��ه گفت وگو داش��ته ام و بس��ترها و 
علاقه مندي هاي دو طرف ب��راي تحقق اين مهم 
مهياست كه بايد با گام هاي بلندتري برنامه ريزي 

و پيگيري كرد. 
در ابتداي اين ديدار س��فير روس��يه گزارش��ي 
از همكاري ه��اي دو كش��ور ارائه و ب��ر ضرورت 
همكاري هاي بي��ش از پيش به وي��ژه در مبارزه 
با داع��ش و اس��تفاده از ظرفيت ه��اي دو طرف 

تأكيد كرد.

تقسيم تروريست ها به افراطي و ميانه رو »مضحك« است

جعفر  تكبيري
   گزارش  يك

سعيد پورملائي هريس
   تحليل


